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Osvětová kampaň Za Brno čistější  
Zvýšení povědomí o ekologickém nakládání 

s komunálním odpadem u dětí je cílem nové 
osvětové kampaně brněnského magistrátu 
nazvané Za Brno čistější. Akce je určena žá-
kům brněnských základních škol. Hlavním 
tématem je třídění a recyklace odpadků, které 
produkují domácnosti. Kampaň je volným 
pokračováním předloňské osvěty zaměřené na 
dospělé. Do vzdělávání dětí chce brněnská 
radnice zapojit i odborníky ze společnosti 
SAKO, která ve městě provozuje spalovnu.  

Stíhání kvůli toxickým odpadům  
Pro nakládání s nebezpečnými odpady stíhá 

prachatická policie čtyři muže, kteří jako spo-
leční majitelé bývalých skláren v Lenoře v 
tomto areálu ponechali nezabezpečené jedova-
té látky. Trestní oznámení podala Česká in-
spekce životního prostředí, která muže na toto 
nebezpečí upozorňovala už od června 2003.  
V barelech, sudech i volně v jímce leží v areá-
lu arzen, měď, nikl, olovo, zinek, toxické látky 
k barvení skla, barviva s obsahem toxických 
kovů a louh. Mužům hrozí až dva roky vězení.  

Spor o cenu skládky  
Město Mohelnice na Šumpersku přistoupilo 

na nabídku obce Líšnice a je ochotno od ní 
koupit pozemek skládky, která je už dva roky 
předmětem sporu. Požadovaná cena 10 milio-
nů korun je ale pro Mohelnici nepřijatelná. 
Zastupitelstvo pověřilo radní, aby s obcí jed-
nali o ceně do 50 korun za metr čtvereční, což 
představuje celkovou sumu necelých 900 tisíc 
korun. Líšnice s tím nesouhlasí, napsal Mo-
ravský sever. „Mohelnický návrh je pro nás 
výsměch. Zřejmě půjdeme do soudního sporu 
a budeme žádat vyklizení skládky, což Mohel-
nici nakonec přijde na více než 100 milionů 
korun,“ řekl starosta Líšnice Miroslav Stratil. 
Cena, kterou Líšnice určila, podle něj vychází 
z ceny inkasované za ukládání komunálního 
odpadu během deseti let, kdy se na skládku 
odpad ukládat neměl.  

Krátce 

Editorial 

Chcete-li odebírat měsíčník Odpady, můžete si předplatné zajistit  
na telefonním čísle  800 11 00 22, na adrese predplatne@economia.cz  

nebo http://www.economia.cz/info/od/ . 

Odpadové hospodářství středoevropských zemí 
Pátý ročník mezinárodní konference  

ODPADY 21 s podtitulem „Odpadové hospo-
dářství středoevropských zemí“ proběhne od 
24. do 26. května 2005 v Ostravě, v hotelu 
Atom. Konference je určena pro pracovníky 
celostátních a regionálních orgánů, zástupců 
měst, obcí, výzkumných ústavů a vysokých 
škol, podnikatelské sféry a dalších institucí a 
pro odborníky v odpadovém hospodářství. 

Nosným odborným tématem konference 
bude POH původců. Dalšími tématy budou 
komplexní využívání komunálního odpadu a 
dobrovolné dohody.  Pro účastníky je také 
připravena odborná exkurze do provozu recyk-
lace papíru a výroby papíru z recyklovaných 
vláken ve společnosti 
Kappa Morava Paper.  
 

Podklad pro diskusi 
V závěru každého 

ročníku konference 
ODPADY 21 zveřejňují 
pořadatelé souhrn pro-
jednávaných témat a 
spolu s ním také náměty 
na vyřešení aktuálních 
problémů odpadového 
hospodářství u nás. 
Tento materiál slouží 
také jako podklad pro 
diskusi v příštím ročníku konference – 
s ročním odstupem  je možné dobře zhodnotit, 
která témata byla opravdu závažná, co se za 
rok podařilo vyřešit a co ne.  

V roce 2004 upozornili účastníci konference, 
že náklady na hospodaření s komunálními 
odpady vzrůstají. Reálné náklady obcí na zajiš-
tění nakládání s odpady v roce 2002 činily  
568 Kč/obyvatel.rok, v roce 2003 již 716 Kč/
obyvatel.rok.  

Vzhledem ke změně sazby  DPH a zvýšení 
poplatku za uložení odpadů na skládku odha-
dovali účastníci, že předpokládané reálné ná-
klady na odpadové hospodářství obcí budou  
v roce 2005 zhruba 607–880 Kč/obyvatel.rok.  

Pro další rozvoj udržitelného odpadového 
hospodářství a dosažení cílů stanovených  
v Plánu odpadového hospodářství České re-
publiky proto navrhovali přeřadit služby v 
komunálním odpadovém hospodářství z 19% 
do 5% sazby DPH, tak jak je to obvyklé ve 

všech zemích EU. Současné navýšení daně 
představuje zbytečnou zátěž obcí, která povede 
k omezení činností v odpadovém hospodářství, 
které nejsou nezbytně nutné, tj. především 
k omezení tříděného sběru odpadů. 

Druhým návrhem bylo novelizovat zákon  
č. 565/1990 Sb., o místních poplatcích v poz-
dějších zněních tak, aby byla upravena sazba 
místního poplatku s ohledem na reálné náklady 
obcí na nakládání s komunálními odpady. 
 

Návrhy odborníků 
V závěrech konference se říká: „Důvodem 

k těmto krokům je zejména zajištění splnění 
stále se zpřísňujících legislativních požadavků 

stanovovaných pro 
nakládání s komunál-
ním odpadem, které 
vedou ke zvyšování 
nákladů.  
Uplatnění zvýšené 
DPH v této situaci 
představuje pouze 
zvýšení příjmu státu, 
zatímco z hlediska 
ochrany životního 
prostředí má demoti-
vující efekt. Její nutné 
přenesení na občana 
pak znamená dodateč-

né přímé zdanění. Přitom současné místní po-
platky limitované zákonem nemohou pokrýt 
ani přirozeně se zvyšující náklady.  

Zvýšení maximálního limitu místního poplat-
ku doporučujeme i s ohledem na to, že nebude 
nutno měnit zavedený systém plateb občanů za 
komunální odpad. Tato situace pak vede 
k tomu, že obce jsou nuceny odpadové hospo-
dářství dotovat z vlastních zdrojů a tak omezo-
vat jiné komunální služby a projekty.“ 

Bude zajímavé sledovat diskusi na  letošním 
ročníku, která zhodnotí, zda se situace vyvíjí 
tak, jak předpokládali loni odborníci.  

Konferenci ODPADY 21 pořádají společně 
Sdružení pro rozvoj Moravskoslezského kraje 
a FITE, a.s., Ostrava. Bližší údaje o letošním 
ročníku konference poskytne Ing. Rostislav 
Kuboš, tel.: 597 479 238 nebo na stránce 
www.fite.cz/odpady. Uzávěrka závazných při-
hlášek na konferenci  je 13. května 2005. 

-  e s t  -   

Máte problém s výkladem zákona, případně jste 
v něm našli mezeru? Narazili jste ve své praxi na 

problém, se kterým si nevíte rady? 
Napište nám! 

Najdeme odborníky, získáme vysvětlení, přineseme 
výklad sporného místa.  Kontaktujte redakci  

telefonicky  233 071 427 nebo e-mailem  
odpady@economia.cz . 

http://odpady.ihned.cz/
mailto:predplatne@economia.cz
http://www.economia.cz/info/od/
http://www.fite.cz/odpady
mailto:odpady@economia.cz
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A.S.A. chce znát původ odpadů  
Zaměstnanci liberecké firmy A.S.A. se bu-

dou při svozu nebezpečných odpadů lidí 
podrobně vyptávat, co se v odevzdávaných 
nádobách skrývá a odkud pocházejí. Začnou 
také zjišťovat totožnost osob, od nichž je pře-
bírají. Vedení firmy tak reaguje na událost, 
kdy se jeden z jejích řidičů nadýchal neznámé 
chemikálie. A.S.A poté sud s kyselinami do-
pravila k likvidaci na skládku nebezpečných 
odpadů do Lodína u Hradce Králové.  

Dva kontejnery odpadků z Krasu  
Praktický způsob oslavy Dne Země zvolili v 

Moravském krasu. Pracovníci Správy chráně-
né krajinné oblasti sezvali zájemce, aby jim 
pomohli s úklidem po zimě kolem turisty oblí-
bené propasti Macocha a v obou žlebech – 
Pustém i Suchém. „Díky hezkému počasí 
přišlo přes 500 dobrovolníků, kteří nasbírali 
dva plné kontejnery odpadků,“ řekl vedoucí 
chráněné krajinné oblasti Leoš Štefka.  

Firma van Gansewinkel roste  
Konsolidovaný obrat holandské společnosti 

van Gansewinkel Group, která je mateřskou 
společností firmy van Gansewinkel, dosáhl v 
roce 2004 výše téměř 521 milionů eur, což 
představuje růst o více než 5,5 %. Přibližně 
jedna třetina růstu obratu je výsledkem akvizi-
cí provedených v letech 2003 a 2004, čímž se 
dosáhlo samostatného růstu obratu 3,6 %.   
V roce 2004 dosáhla skupina van Gansewinkel 
čistého výsledku ve výši 18,2 milionu eur 
oproti 16,6 milionu eur v roce 2003, což je 
samostatný růst zhruba o 9 %.  

Další ekonomický růst se předpokládá ve 
střední a východní Evropě. Výrazným zámě-
rem mateřské společnosti je další rozšíření 
jejích pozic v těchto zemích. Skupina van 
Gansewinkel Group v Beneluxu poskytuje 
služby komplexního nakládání s odpady v 
sedmi evropských zemích (Nizozemsko, Bel-
gie, Lucembursko, Portugalsko, Polsko, Fran-
cie a ČR). Její klíčové aktivity spočívají ve 
svozu a zpracování odpadů. V Evropě zaměst-
nává firma van Gansewinkel přes 4500 lidí.  

Na jihu Plzeňska shromáždili 33 tun elektroodpadu  

Zveme vás na první mezinárodní konferenci 
 

Biologicky rozložitelné odpady, 
jejich zpracování a využití  

v zemědělské a komunální praxi 
 

19.-20. 5. 2005 v Náměšti nad Oslavou  
 

Doprovodným programem je předvedení práce kom-
pletní kompostovací linky. Návštěvníci budou mít  
v praxi možnost porovnat stroje od většiny výrobců.  

 

Další podrobnosti o konferenci včetně přihlašovacího 
formuláře jsou na http://www.komposty.cz nebo na 
adrese: ZERA Zemědělská a ekologická regionální 
agentura, V. Nezvala 977, 675 71 Náměšť nad Oslavou, 

tel. : +420 568 620 546, +420 724 144 401 
fax: +420 568 620 547 

e-mail: lucie.slezakova@seznam.cz 

Odpady 

Přibyslav bude vyrábět elektřinu i kompost 
Přibyslav na Havlíčkobrodsku na příští rok 

připravuje rozšíření skládky, na niž komunální 
odpad ukládá více než 100 obcí. V areálu také 
vybuduje kompostárnu a sběrný dvůr. Ze 
skládkového plynu začne vyrábět elektřinu. 
Investice zhruba za 45 mil. korun se budou 
provádět několik let, řekl starosta Jan Štefáček. 
Na zařízení, která zajistí další 
zpracování odpadu, by podle 
starosty město mohlo získat 
dotaci od státu nebo z fondů 
EU. Na skládce se odpad zatím 
převážně jen ukládá. K rozšíře-
ní činnosti město tlačí přísnější 
legislativa –  objem odpadu 
ukládaného na skládky by měl 
v nejbližších letech zásadně 
klesnout. 

Vybudování kompostárny a 
sběrného dvora bude stát až 25 mil. korun. Na 
skládce se bude zpracovávat biologicky rozlo-
žitelný odpad, třeba zbytky zeleně ze zahrádek. 
Vzniklý substrát chce město prodávat zahrad-
níkům. Pokud pro něj nebude odbyt, poslouží 

při rekultivaci skládky. Po ukončení ukládání 
se celá plocha musí překrýt vrstvou kvalitnější 
zeminy, v níž by mohla růst tráva nebo keře. 
Za m3 se v kraji platí asi 600 korun. 

Zařízení na zpracování bioplynu bude stát  
8 mil. korun. Po dohodě s městem je investuje 
soukromá společnost. Vyrobenou elektřinu 

bude dodávat do sítě za výhod-
nější ceny, platné pro obnovi-
telné zdroje. Odpadní teplo se 
použije při kompostování, aby 
se urychlilo tlení zbytků. Za 
bioplyn dá investor městu do 
pokladny v prvním roce provo-
zu 250 tisíc korun, platby v 
dalších letech budou záviset na 
množství plynu. Dosavadní asi 
čtyřhektarový areál u místní 
části Ronov nad Sázavou se 

zaplní do roku 2007. Rozšíření plochy zhruba 
na dvojnásobek se bude provádět postupně. Za 
první část město vydá asi 8 mil. korun. Skládka 
je v provozu přes 10 let. Dosud na ní bylo ulo-
ženo skoro 330 tisíc tun odpadu. 

Skládka a linka na zpracování nebezpečného odpadu v obci Zbuzany nebude. Osm z 15 stanovi-
sek potřebných ke schválení tohoto projektu italské firmy bylo zamítavých. Zamýšlená skládka a 
linka na zpracování nebezpečného odpadu měly vyrůst pouhých 300 metrů od hranice Chráněné 
krajinné oblasti Český kras. „Kromě vodohospodářů vystoupily proti budování skládky i další 
obce,“ řekla listu Blesk Miroslava Bíbová z občanského sdružení Karlštejnská cesta, jež proti 
skládce bojovalo. Nesouhlas vyjádřil i Krajský úřad Středočeského kraje s tím, že skládka je v 
rozporu s plánem odpadového hospodářství kraje. Podle Blesku za záměrem vybudovat ve Zbuza-
nech skládku stojí společnosti spojené s aférou kolem havarované skládky toxických odpadů Po-
zďátky na Třebíčsku. Z ní dodnes unikají do okolí kyselé výluhy a další nebezpečné látky.  

Skládka ve Zbuzanech u Prahy nebude  

Dva měsíce trvající pilotní projekt na sběr 
elektrického odpadu na Plzeňsku, jehož výstu-
py převezme ministerstvo životního prostředí, 
končí. Lidé z 19 obcí na jihu Plzeňska vyřadili 
celkem 33 tun starých lednic, praček, televizo-
rů, monitorů a domácích spotřebi-
čů, jak informoval Marek Sýkora z 
Regionální rozvojové agentury 
(RRA), která tzv. Elektrosoboty 
spoluorganizovala.  

O třetím dubnovém víkendu se 
konala druhá v obcích Dnešice, 
Hradec a Stod, kde lidé přinesli 
2800 tun elektrošrotu. „To odpoví-
dá množství, které se odevzdá ve 
sběrném dvoře za čtyři měsíce,“ 
vysvětlil Sýkora. V Dnešicích je 
sice sběrný dvůr, lidé jsou ale 
aktivnější, pokud mohou odložit elektrošrot co 
nejblíže domovům. Posledním krokem projek-
tu je umístění kontejneru na elektroodpad v 
hustě osídlené zástavbě. Do 30. dubna se plnil 
na sídlišti Pančava v Dobřanech, kde žije asi  
3000 obyvatel.  

V 19 zúčastněných obcích mikroregionu 
Radbuza připadá 1,5 kg elektroodpadu na oby-
vatele. Agenturu nejvíce překvapilo množství 
lednic a mrazáků, které se sbírají už čtyři roky. 
Lidé odkládali i videa, rádia, bojlery a elektro-

motory, dokonce jeden fungující 
vibrátor. „Ani ne 0,5 % tvořil jiný 
odpad, uvedl Sýkora. Odpad pře-
vzala firma Fermet z Chrástu u 
Plzně, která ho rozebírá a posílá k 
dalšímu zpracování.  
Podle směrnice EU musí ČR od 
srpna, kdy začne platit novela zá-
kona o odpadech, sebrat a materiá-
lově využít minimálně 4 kg elek-
troodpadu na občana ročně. 
„Specializovanými svozy odpadů 
lze uvedenou kvótu splnit,“ uvedl 

Sýkora. Akce je součástí pilotního projektu 
Bezpečná recyklace elektroodpadu. „Hledáme 
nejvhodnější způsob sběru, evidence, přepravy, 
třídění a využití těchto odpadů,“ řekl Sýkora. 
První celodenní akce proběhla 19. 2. v 19 ob-
cích. Sebralo se přes 30 tun elektroodpadu.  

http://odpady.ihned.cz/
http://www.komposty.cz
mailto:lucie.slezakova@seznam.cz
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Jarní úklid Prahy 1 se nekonal  
Plánovaný jarní úklid v Praze 1 se kvůli 

pochybám o výběru firmy minulý týden neko-
nal. Radnice první městské části nově osloví  
pět až šest firem. Čištění ulic a chodníků se 
uskuteční do 20. května, řekla místostarostka 
Jana Příhodová. Úklid měl stát do milionu 
korun. Nabídky firem byly ale těžko srovna-
telné.  

Prezident nepodepsal ani neveto-
val zákon o obnovitelných zdrojích 

Prezident Václav Klaus ve lhůtě dané záko-
nem nepodepsal ani nevetoval zákon o podpo-
ře obnovitelných zdrojů energie, předpis tak 
začne platit. Zákon o podpoře obnovitelných 
zdrojů Senát schválil koncem března. Norma 
má garantovat provozovatelům malých elek-
tráren odběr elektřiny za pevné výkupní ceny 
po dobu 15 let.  

Ministři hospodářství chtějí  
zasahovat do snižování emisí 

O cílech Evropské unie při snižování emisí 
skleníkových plynů by neměli rozhodovat jen 
ministři životního prostředí, své slovo chtějí 
mít i ministři hospodářství z rady pro konku-
renceschopnost.  

„Shodli jsme se, že tato klíčová otázka, 
posuzovaná našimi kolegy z životního prostře-
dí, by měla být součástí našich debat,“ řekla 
lucemburská ministryně hospodářství Jeannot 
Kreckéová, jejíž země nyní Evropské unii 
předsedá. Ve hře jsou limity pro emise po roce 
2012. 

V Mladé Boleslavi bude ulice čistit speciální stroj 
V ulicích i na zelených plochách v Mladé 

Boleslavi začne odborná firma likvidovat různé 
nečistoty včetně psích exkrementů speciálním 
mechanickým vozem. Mělo by to výrazně 
zlepšit čistotu ulic včetně značně znečištěných 
autobusových zastávek i trávníků. Informoval 
o tom náměstek primátora Robin Povšík.  

Nutnost zlepšit čistotu ve městě nejen pomo-
cí blokového čištění ulic se ukázala podle ná-
městka začátkem jara, když roztál sníh a odkryl 
množství psích exkrementů, nedopalků a další 
nečistoty.  

Dosavadní způsob čištění nečistoty ručně by 
se tak měl výrazně zefektivnit a zrychlit. Nové 
zařízení pořídí úklidová firma Compag, v níž 

má město 49% podíl a která již od roku 1993 
zajišťuje pro město likvidaci odpadu, péči  
o skládku a sběrné dvory, úklid města, péči  
o městskou zeleň i zimní údržbu. Firma vyhrá-
la loni i nové výběrové řízení na dalších deset 
let, ale neúspěšné firmy se odvolaly a spor 
skončil u antimonopolního úřadu. 

Podle Povšíka město nyní počká na verdikt 
úřadu a i v případě nesouhlasu má pak právo 
uzavřít s Compagem příslušnou smlouvu. Po-
kud se nespokojení konkurenti obrátí na soud, 
smlouva by platila podle náměstka až do roz-
hodnutí soudu. Zatím je podle něj vedení města 
s prací firmy spokojeno a nemá důvod spolu-
práci přerušovat. 
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Lidé ze Vsetínska projevili velký zájem o 
bezplatnou ekologickou likvidaci nepojízdných 
aut. Vrak v areálu technických služeb odevzda-
lo 54 majitelů. Jde o rekordní 
počet, řekla mluvčí vsetínské 
radnice Eva Stejskalová. V 
loňském roce se lidé při jarní a 
podzimní akci zbavili 30 vraků. 
Majitelé si sami zajistili pouze 
odvoz vraku do areálu technic-
kých služeb v městské části 
Jasenice. „Řidiče neodradilo 
ani deštivé počasí. Někteří 
přijeli i ze vzdálenějších míst, 
například z okolí Velkých Kar-
lovic nebo z Hornolidečska,“ poznamenala 
mluvčí. Po odevzdání vraku obdržel každý 
majitel doklad, na jehož základě mu pracovníci 

evidence vozidel automobil odepíšou ze sezna-
mu. Radnice snadné a nenákladné odstranění 
vraků z parkovišť a ulic města zajišťuje ve 

spolupráci s tlumačovskou fir-
mou Metalšrot. Vozidla, kterých 
se občané zbavovali, musela být 
kompletní, včetně motoru a 
převodovky. Metalšrot, jež 
vlastní technologii na likvidaci 
autovraků, v nadcházejících 
dnech zajistí na své náklady 
odvoz i ekologickou likvidaci 
nepojízdných vozů. Nejbližší 
místa, kde mohou obyvatelé 
Vsetína oficiálně odložit svá 

nepojízdná vozidla a získat doklad o ekologic-
ké likvidaci, jsou v Holešově na Kroměřížsku a 
v Uherském Brodě na Uherskohradišťsku.  

Lidé ze Vsetínska měli velký zájem o likvidaci vraků  

Jedním z nejvýznamnějších výstupů projektu 
VaV720/3/02 „Informační kampaně v odpado-
vém hospodářství – podpora výuky pro veřej-
nou správu a veřejnost a výuky“, jehož spolu-
řešitelem je i obecně prospěšná společnost 
IREAS, Institut pro strukturální politiku, je 
vytvoření distančního vzdělávacího programu 
zaměřeného na problemati-
ku odpadového hospodář-
ství. Cílovou skupinou pro 
tento vzdělávací program 
jsou pracovníci veřejné 
správy a odborná veřejnost, 
jež si chtějí rozšířit své 
znalosti v oboru o ekono-
mické souvislosti dané pro-
blematiky. Vzdělávací pro-
gram využívá interdiscipli-
nární přístup v pohledu na 
aktuální problémy v oboru odpadového hospo-
dářství a nabízí alternativní přístupy, jež mo-
hou být při řešení těchto problémů využity. 
Vzdělávací program ODPADÁŘ je koncipován 
jako průběžné vzdělávání pro pracovníky ve-
řejné správy s tím, že se zaměřuje na doplnění 
a rozšíření znalostí nutných pro účely absolvo-

vání zkoušky odborné způsobilosti. Vzdělávací 
program se skládá ze dvou modulů o celkové 
délce trvání 6 měsíců. Výhodou distanční po-
doby vzdělávání je skutečnost, že nevyžaduje 
přímou účast účastníků vzdělávání na výuce 
prezenční formou, ale naopak umožňuje účast-
níkům přizpůsobit si rozvrh vzdělávání podle 

svých potřeb. Jediným před-
pokladem vzdělávání je 
práce cílové skupiny s inter-
netem a elektronickými 
informačními zdroji.  
Podrobné informace o vzdě-
lávacím programu ODPA-
DÁŘ (včetně přihlášky) je 
možné najít na adrese 
www.ireas.cz v sekci vzdě-
lávání nebo získat přímo na 
telefonním čísle vzdělávací 

instituce 222 230 704 (ing. Slavík). Zahájení 
vzdělávacího programu ODPADÁŘ je v květ-
nu tohoto roku. V průběhu vzdělávání bude 
podána žádost o akreditaci u Ministerstva vnit-
ra ČR, což v případě pozitivního výsledku 
bude znamenat možnost vydávat certifikovaná 
osvědčení o absolvování programu. 

Distanční vzdělávací program ODPADÁŘ 

http://odpady.ihned.cz/
http://www.ireas.cz


Elektronická příloha časopisu Odpady. Vychází jednou za dva týdny. Registrován pod ISSN 1214-9772.  Kontakt: Odpady, Economia, a.s., Dobrovského 25, 170 55  Praha 7; Jarmila Šťast-
ná, šéfredaktorka, tel.: 233 071 427, fax: 233 072 012, http://odpady.ihned.cz , odpady@economia.cz; Petr Pfleger, inzertní manažer časopisu, tel.: 233 071 403, fax: 233 072 012,  mobil: 603 
198 873, petr.pfleger@economia.cz. © Všechna práva vyhrazena. Bez předchozího písemného souhlasu vydavatelství Economia, a.s., je zakázána jakákoli další publikace, přetištění nebo distri-
buce (tištěnou i elektronickou formou) jakéhokoli materiálu nebo části materiálu zveřejněného v tomto PDF servisu. Společnost Economia, a.s. využívá agenturní zpravodajství ČTK, která si 
vyhrazuje veškerá práva. Publikování nebo šíření obsahu ze zdrojů ČTK je výslovně zakázáno bez předchozího písemného souhlasu ze strany ČTK. 

9/2005                                                                                                                 http://odpady.ihned.cz/                                                                                                                strana 4 

Čistírna ústecké Setuzy již funguje 
v plném provozu  

Opravená čistírna odpadních vod v ústec-
kých provozech potravinářské firmy Setuza 
získala kolaudační rozhodnutí a již funguje v 
plném provozu. Investice za 120 milionů ko-
run by měla přispět ke zvýšení ochrany před 
znečišťováním Labe. Moderní technologie by 
měla také zabránit případné ekologické havá-
rii. Firma musela čistírnu mimo jiné opravit 
proto, aby splnila normy Evropské unie. Re-
konstrukci staré čistírny zahájila v lednu 2003. 
Ve zkušebním provozu byl modernizovaný 
objekt od dubna loňského roku do letošního 
března.  

Praha chce opět měnit územní plán 
Pražský magistrát chce kvůli nutné přestav-

bě čistírny odpadních vod na Císařském ostro-
vě opět měnit územní plán. Zastupitelé souhla-
sili s tím, aby se připravila změna dokumentu, 
podle níž by se zařízení mohlo rozšířit do 
oblasti takzvaných zahrádek. Plochy před 
dvěma lety zničila povodeň, nyní se nijak 
nevyužívají. Praha potřebuje čistírnu přestavět 
tak, aby splnila normy Evropské unie. Už v 
listopadu zastupitelé rozhodli o změně územ-
ního plánu, podle které zařízení bude moci na 
ostrově být i po roce 2010. Schválení této 
změny bylo podmínkou pro rekonstrukci. 

Lutopecny ochrání prameniště  
kořenovou čistírnou  

Odpadní vody z obce Lutopecny na Kromě-
řížsku již nebudou ohrožovat prameniště, 
odkud se odebírá pitná voda. Obci, kde žije 
kolem 560 obyvatel, se totiž podařilo získat 
dotaci na výstavbu kořenové čistírny. Ta vyu-
žívá přírodní způsob čistění vod. Jde o umělý 
mokřad s výsadbou běžných druhů rostlin, 
nejčastěji rákosu. Ponořené části rostlin v 
kořenových čistírnách poskytují substrát pro 
rozvoj bakterií, které likvidují značné množ-
ství organické hmoty. Stavba bude zahájena 
ještě letos, s dokončením se počítá v roce 
2006. Vyžádá si bezmála 31 milionů korun;  
73 % nákladů pokryje státní dotace. Zbytek 
bude obec hradit z vlastních zdrojů a úvěru.  

Druhý plán na rozdělení povolenek v roce 2006 
Druhý národní plán na rozdělení povolenek k 

obchodování s emisemi skleníkových plynů by 
měla Česká republika vypracovat do poloviny 
příštího roku. Na konferenci o obchodu s emi-
semi to řekl ředitel od-
dělení změny klimatu 
ministerstva životního 
prostředí Tomáš Chme-
lík. První plán, který 
platí do konce roku 
2007, schválila Evrop-
ská komise v objemu  
97,6 milionu tun emisí 
ročně minulý týden. 
Česká republika původ-
ně požadovala o deset 
milionů tun více. 

Příští obchodovací 
období bude místo sou-
časného tříletého delší o 
dva roky a skončí v roce 
2012. Podle evropské 
směrnice má mít každý 
stát EU plán vypracova-
ný nejpozději 18 měsíců 
před 1. lednem 2008. 
„Přípravu je nutno zahá-
jit v podstatě záhy,“ 
uvedl Chmelík. Úřady se 
podle něj budou řídit 
stejnou metodikou i směrnicí. Ministerstvo 
nyní ještě dokončuje práce na prvním plánu.  

Do konce měsíce chce přepočítat rozdělení 
povolenek na jednotlivá odvětví a firmy, což 
poté musí schválit vláda. Ministerstvo průmys-
lu a obchodu nedávno odhadovalo oba kroky 
na dva měsíce. 

Podle Chmelíka je obtížné říci, jestli je kom-
promis dojednaný s komisí před týdnem úspě-
chem či neúspěchem. V porovnání s jinými 
státy si podle něj Česká republika stojí nadprů-

měrně. V některých 
případech však pro roz-
dělení více povolenek 
chyběly argumenty, které 
by podložily reálnou 
potřebu navýšení. 
První plán ČR předložila 
koncem minulého roku 
se zhruba půlročním 
zpožděním. Prodlevu 
mělo i mnoho jiných 
států. Podle ministerstva 
průmyslu a obchodu je 
výsledný kompromis s 
komisí pro české podni-
ky přijatelný a celkový 
objem povolenek by měl 
v příštích letech stačit na 
to, aby firmy nemusely 
povolenky nakupovat a 
měly zajištěno i dosta-
tečné množství pro roz-
voj.  
Výslednou dohodu však 
kritizuje Svaz průmyslu 
a obchodu, kterému vadí 

jak celkový pokles objemu povolenek, tak 
samotná příprava plánu. Snížení povolených 
emisí naopak vítají ekologové. Systém obcho-
dování s povolenkami je součástí zavádění 
Kjótského protokolu o snížení emisí skleníko-
vých plynů. Komise do minulého týdne schvá-
lila plány všech členských zemí Evropské unie 

Češi jsou stále příliš vystaveni imisím, hluku a přízemnímu ozonu. Senátorům to řekl ministr 
životního prostředí Libor Ambrozek (KDU-ČSL). Uvedl to při projednávání vládní zprávy o stavu 
životního prostředí v Česku za předloňský rok. 

„Neuspokojivá situace zůstává v případě překračování imisních limitů pro ochranu zdraví pro 
prašné částice a přízemní ozon, vysoký podíl obyvatel je vystaven nadměrné hlukové zátěži,“ uve-
dl ministr. Podle zprávy byly překročeny limity pro alespoň jednu ze znečišťujících látek na  
94 % území republiky. Přes 60 % populace bylo stále ještě vystaveno nadlimitním koncentracím 
přírodního ozonu, 37 % populace bylo vystaveno nadlimitním vlivům prašných částic, uvedla mís-
topředsedkyně senátního výboru pro životní prostředí Jitka Seitlová (za hnutí Nezávislí). Pokárala 
vládu za to, že ve zprávě nezmínila jediné opatření, které by chtěla přijmout k nápravě tohoto sta-
vu. Vláda podle zprávy za nejpalčivější ekologické problémy považuje kromě znečištění ovzduší 
také ohrožení půdy vodní erozí, pokračující špatný zdravotní stav lesů a vysoký podíl ohrožení 
živočišných a rostlinných druhů. Zpráva se též zmiňuje o nárůstu automobilové dopravy. Podle 
Seitlové je jedním z nejvážnějších rizik i nedostatečná kontrola nakládání s chemickými látkami. 

Ministr Libor Ambrozek mezi pozitivními trendy jmenoval rozvoj ekologického zemědělství, 
snižování průmyslových hnojiv, recyklaci odpadů, snížení množství vypouštěných znečišťujících 
látek do povrchových vod a budování čistíren odpadních vod.Senát vzal vládní zprávu na vědomí s 
tím, že výbor pro životní prostředí vládě doporučil při zpracování zprávy za loňský rok jednoznač-
ně uvést trendy vývoje, provedená opatření a jejich skutečnou efektivitu včetně využití peněz.  

Češi jsou stále vystaveni imisím, hluku a ozonu 

Ekologie 

Předplatitelé měsíčníku Odpady  
mají přístup do elektronického  

archivu ZDARMA.  
Stačí se pouze zaregistrovat  

na internetové adrese  
http://predplatitel.ihned.cz.  
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